



Ms. Annamie Paul, O.C., M.P
Leader of the Green Party of Canada
PO Box 997, Station B
Ottawa, ON K1P 5R1

August 16, 2021

Dear Ms Paul

As a federal election has been called, we draw your attention to Nunavut, home to Nunavummiut, a unique and important population of Canada.

Nunavut is a beautiful place, with a vast and pristine ecology. It is home to Nunavummiut, Inuit and non-Inuit residents of Nunavut, a culturally diverse population who are an integral part of Canada's peoples, land, society and economy.

Nunavut has its successes that it provides to the narrative of Canada. It also has its challenges. Nunavut is a vast territory. Providing quality services and programs to address Nunavut's unique realities of its remote and isolated communities has its challenges. I often reference that Nunavut is not even at the starting line. We have huge gaps that need to be addressed in housing, infrastructure and health.

Nunavut is experiencing a housing crisis. Many Nunavummiut live in crowded, unsuitable and inadequate living conditions. This impacts the overall health and well-being of Nunavummiut, and in worst-case scenario leads to domestic violence and abuse. Your parties support and commitment to improve the housing situation in Nunavut is critical. It is vital to develop sustainable housing strategies to ensure the health and wellbeing of Nunavummiut.

Nunavut has a large infrastructure gap. Nunavut requires investments in transportation, airports, ports, highways, telecommunications, energy, and community infrastructure. The lack of infrastructure limits the development and capacity to provide services and programs to our communities. To develop strong communities who participate in a diversified economy requires adequate investments in infrastructure. Your parties support and commitment to reduce the infrastructure gap is critical for the development of Nunavut.

The pandemic has brought to the forefront the challenges in Nunavut’s healthcare system to provide quality and immediate health services to Nunavummiut. These challenges were evident prior to the pandemic but was highlighted and exacerbated with the onset of the pandemic. These challenges include:

- lack of health infrastructure
- lack of access to adequate, suitable and immediate healthcare, mental health resources and addictions resources
- shortage of human resources

The challenges experienced in Nunavut’s healthcare system requires a strong and collaborative approach and investments from the federal and territorial governments. Your party’s commitment to work with the Government of Nunavut to improve the healthcare system for Nunavummiut is critical.

We have worked in partnership with the federal government to co-develop the Arctic and Northern Policy Framework (ANPF). We are proud of the collaborative work to develop the ANPF from various levels of governments. To reach its full potential the ANPF requires your party’s commitment to invest in and implement the ANPF.

We look forward to hear your party’s commitment to improve the lives of Nunavummiut.

Sincerely,



Joe Savikataaq
Premier of Nunavut



Ms. Annamie Paul, O.C., M.P.
Hivuliqti Green Party Kanatami
PO Box 997, Station B
Ottawa, ON K1P 5R1

Niqiliqivik 16, 2021

Halu Ms Paul

Taimaa Kanatami niruanahualiqmata, ihumagitquyaffi Nunavunmut, aihimaviat Nunavunmiut, aallangajuq ihumagijaujajakhaq inugiatkuni Kanatami.

Nunavut pinniqpiaqtuq, angijumun aktuqtauhimaitturlu nunami avatingni. Aihimaviat Nunavunmiut, Inuit Inuinaungittullu Nunavunmiutat, pitquhirmi aallangajut inugiatkut ilaujunut Kanatami inuuqatigiiktuni, nuna, inuuqatigiiktuni maniliurutikhaununullu.

Nunavut nakuujumik pivaktut pidjutigijaat naunaitkutainun Kanata. Ajuqhautiqaqhutiklu. Nunavut angijuq avikturviinni. Nakuukpiaktumik havakpakhutik pinahuarutikhanullupidjutigivlugit Nunavutip aallangajumun itquumajunik unghahikhtatik avaliittutiklu nunallaani ajuqhautigivaktait. Naunaiqtidjutigivaktara taimaa Nunavut ihivulliangittut pinahuaqtuni. Angijut ajuqhautigivaktavut uqarijaujajukhat iglukhanun, aulapkaidjutikhanun aanniaqtailidjutikhanullu.

Nunavut tadja iglukhanun ajuqhautirjujaqatut. Amihut Nunavunmiut iglulgit inugiatkpiaktumi inikhaittutik, ihuangittut nakuungittullu inuuhirijaami atuqhugit. Una pidjutigijaa tamainnun aanniaqtailidjutikhamun inuuhittiarutikhanullu Nunavunmiutanun, ajuqhautirjujanilu pidjutigivagainni pidjutavaktuq Igluqatigiiktuni ningaqtunun pimmarlungnikkullu. Niruaqtauqatigitit ikajuqkaktut havakpiakhtuklu ihuaqhiutivaktut iglukhanun pidjutainun Nunavunmi akhuurutigijaujajakhaq. Maliqattiaqtakhaujuq piliurlutik iglukhanut qanuriliurutikhainun taimaa ikajuutikhainun aanniaqtailinikkut inuuhittiarutikhainullu Nunavunmiutanun.

Nunavut piqaqtuq angijumik aulapkaidjutikhanun ajuqhautinik. Nunavut piqaqtukhaunut ikajuutikhanun ingilradjutinun, mittarviknun, tulaktarviknun, akhaluutinun unghahiktunun apqutikhanun, tuhaqtidjutikhanun, auladjutikhanun, nunallaanilu aulapkaidjutikhanun. Piqalluangittumik aulapkaidjutikhanik ajuqhautigivagait pivalliadjutikhanun naahimadjutikhanullu havakpagianginni pinahuarutikhanullu nunallaaptingnun. Piliuriami hakugiktunik nunallaanik ilaavaktunun aallatqiingujumi maniliurutikhanun piqaqtukhat

ihuaqtunik ikajuutikhanun aulapkaidjutikhani. Niruaqtauqatigitit ikajuqtut havakpiakhutiklu mikhilaarnahugittugu aulapkaidjutikhanun ajuqhautit akhuurutikhaq pivalliadjutikhanun Nunavunmut.

Nunarjuami ajuqhautirjuaq pidjutauiqtuq atuqtaptingnun ajuqhautinun taimaa Nunavutip munaqhiliqidjutainun ikajurianginni nakuukpiaktumik qilamiklu munaqhiliqidjutikhanun havaktainun Nunavunmiutanun. Ukuat ajuqhautit naunaittut pitinnagu nunarjuarmi ajuqhautirjuamun kihimi naunaiqtajut ingattautigijaat nunarjuarmi ajuqhautiqalihaaqtillugit. Ukuat ajuqhautit ilagijait:

- piqalluangittumik munaqhiliqinikkut aulapkaidjutikhanik
- pidjutikhakalluarniq ihuaqtunun, nakuujunun qilamiklu munaqhiliqidjutikhanun, ihumaliqijinun ikajuutikhanun ipiralailaaidjutinullu ikajuutikhanun
- naamangittunut havaktukhanik ikajuutikhanun

Ajuqhautit atuqtait taimaa Nunavutip munaqhiliqidjutainun pidjutikhaqaqtukhat hakugiktumik ikajuqatigiiktukhaniklu aturlugu aikajuutikhanikluy kanatami nunaptingnilu kavamainit. Niruaqtauqatigitit havakpiaktakhait havaqatigilugit Nunavut Kavamanga ihuaqhiuumilugu munaqhiliqidjutikhanik Nunavunmiutanun akhuurutikhaujuq.

Havakpaktugut paanarivlugit kanataup kavamanga piliuqatigilugu una Ukiuqtaqtup Ukiuqtaqtumillu Atugakhaliurutikhat (Arctic and Northern Policy Framework -ANPF). Quviahuutigijaqut havaqatigiigut havaktuni piliuqhugu una ANPF aallatqiinit havagviinit kavamatkunni. Ihuaqtumik pijaanginni ANPF-kut pijakhaq niruaqtauqatigitit akhuungaarutikhanun ikajuutikhanik piliurutikhamun ANPF-mik.

Tuhaajumajavut niruaqtauqatigitit havakpiakniaqtainun ihuaqhiutikhanun inuuhiiun Nunavunmiutanun.

Pittiarnikkut,



Joe Savikataaq
Hivuliqti Nunavut



ᐅᑎᑎᑦᑎ ᐅᑎᑎᑦᑎ ᐅᑎᑎᑦᑎ
Building Nunavut Together
Nunavut iuqatigiingniq
Bâtir le Nunavut ensemble

ᑭᑦᑎᑦᑎ ᑭᑦᑎᑦᑎ ᑭᑦᑎᑦᑎ
Office of Premier Joe Savikataaq
Hivuliqtip Joe Savikataaq Havakvingani
Bureau du premier ministre Joe Savikataaq

Madame Annamie Paul, O.C., députée
Chef du Parti vert du Canada
C. P. 997, succursale B
Ottawa (Ontario) K1P 5R1

Le 16 aout 2021

Madame,

Nous profitons du déclenchement de l'élection fédérale pour attirer votre attention sur le Nunavut, terre des Nunavummiutes et Nunavummiuts, une population canadienne importante et unique.

Territoire vaste et majestueux avec une nature encore intacte, le Nunavut est le lieu de résidence des Nunavummiutes et Nunavummiuts, ses habitants inuits et non inuits. Il s'agit d'un peuple culturellement diversifié qui fait partie intégrante de la population, du territoire, de la société et de l'économie du Canada.

Nous connaissons de belles réussites qui enrichissent l'histoire du pays, mais nous rencontrons également nos difficultés. Le Nunavut est un vaste territoire : offrir des programmes et services de qualité pour répondre aux besoins uniques de ses collectivités éloignées et isolées comporte son lot de défis. Je dis souvent que le Nunavut n'a même pas franchi la ligne de départ. Nous avons d'énormes lacunes à combler en matière de logement, d'infrastructures et de santé.

Le Nunavut est en pleine crise du logement. Trop de Nunavummiutes et Nunavummiuts vivent dans des habitations surpeuplées, inappropriées et insalubres, une situation qui affecte leur santé et leur bien-être et peut même entraîner de la violence conjugale et des mauvais traitements dans le pire des cas. Le soutien et l'engagement de votre parti à l'égard de l'amélioration de la situation du logement au Nunavut sont donc essentiels. Ils nous permettront d'élaborer des stratégies durables pour assurer la santé et le bien-être de la population.

Nous avons également d'importantes lacunes à combler en matière d'infrastructure. Des investissements doivent être faits dans les transports, les aéroports, les ports, le réseau routier, les télécommunications, l'énergie et l'infrastructure communautaire. Le manque d'infrastructure freine notre développement et notre capacité d'offrir des programmes et services à nos collectivités. Pour créer des collectivités fortes qui contribuent à une

économie diversifiée, il faut investir dans l'infrastructure. Encore ici, votre soutien et votre engagement sont essentiels pour remédier à ces lacunes et favoriser le développement du Nunavut.

La pandémie a mis à l'avant-plan la difficulté de notre système de santé à fournir des services de qualité et rapides aux Nunavummiutes et Nunavummiuts. Si ces lacunes étaient présentes avant la pandémie, elles ont été mises en évidence et exacerbées par la situation. En voici quelques-unes :

- Manque d'infrastructures sanitaires;
- Manque d'accès à des soins de santé adéquats, appropriés et rapides ainsi qu'à des ressources en matière de santé mentale et de dépendance;
- Pénurie de main-d'œuvre.

L'amélioration de notre système de santé requiert une approche musclée et concertée entre les gouvernements fédéral et territorial, ainsi que des investissements de leur part. C'est pourquoi l'engagement de votre parti à collaborer avec le gouvernement du Nunavut à cet égard est essentiel.

Nous avons collaboré avec le gouvernement fédéral pour élaborer le Cadre stratégique pour l'Arctique et le Nord (CSAN). Nous sommes fiers de cette coopération des divers ordres de gouvernement, mais votre parti doit s'engager à investir dans le CSAN et à le mettre en œuvre pour qu'il porte fruit.

Nous avons hâte de connaître les engagements de votre parti pour améliorer la vie des Nunavummiutes et Nunavummiuts.

Je vous prie d'agréer, Madame, l'expression de mes sentiments distingués.



Joe Savikataaq
Premier ministre du Nunavut